
“Hodní zemědělci”, s nimiž vláda hodlá
jednat o krizi v agrárním sektoru, včera
požádali europoslance, aby zamítli nařízení o
prodloužení dovozů z Ukrajiny
- editor007 | 21. února 2024

ČESKO: Ministr zemědělství Marek Výborný (KDU-ČSL) a premiér Petr Fiala (ODS) hodlají
o ekonomické krizi v zemědělství jednat se Zemědělských svazem a Agrární komorou. Obě
organizace včera písemně požádaly všechny české europoslance Zemědělského výboru, aby
při pondělním hlasování zamítli návrh nařízení o prodloužení bezcelních a bezkontrolních
dovozů potravin a zemědělských produktů z Ukrajiny. Stejnou žádost zaslalo všem
europoslancům 6 největších unijních zemědělských sdružení. Na podporu tohoto požadavku
zítra po celé EU proběhnou blokády hranic, které jako první zavedli sedláci v Polsku.

Polští zemědělci blokují přepravu zemědělských komodit a potravin z Ukrajiny. Zítra na jejich
podporu proběhnou blokády hranice ve všech členských státech EU

Zemědělský svaz při jednání s vládou požaduje přepracování strategické plánu ČR, podle něhož je
řízeno vyplácení dotaci a zemědělcům jsou ukládány povinnosti. Nejdůležitější je požadavek na
vrácení redistributivní platby z v EU nejvyšší hodnoty 23% zpět na 10%, tak aby peníze byly vráceny
výrobcům potravin. Dále po vládě žádají zrušení zdanění zemědělských dotací a úplné zrušení
povinnosti ponechání půdy ladem, které prohlubuje ztráty zemědělců, protože na dané půdě
nemohou hospodařit a produkovat potraviny. Ministerstvo zemědělství bylo vyzváno i ke
zjednodušení eko-schémat, která byly zavedena v rámci grýndýlu a jsou administrativně extrémně
náročná. Vláda jej označuje za zástupce těch správných zemědělců.

Za stejné věci v pondělí v rámci požadavku na ukončení účasti ČR na unijním projektu grýndýlu
demonstrovali s traktory v Praze zemědělci z hnutí #myzemědělci, které k akci do Prahy svolal
bývalý prezident Agrární komory Zdeněk Jandejsek. Ty vládní představitelé označili různými
hanlivými názvy od „agentů Kremlu“ až po „dezoláty“.

Fiala ani Výborný zřejmě netuší, že včera Zemědělský svaz ČR, spolu s Agrární komorou ČR a
Slovenskou polnohospodárskou a potravinárskou komorou společným dopisem požádali české
europoslance, kteří působí v Zemědělském výboru Evropského parlamentu, aby hlasovali pro
zamítnutí nařízení, jímž chce Evropská komise umožnit o další rok prodloužení bezcelních a
bezkontrolních dovozů potravin a zemědělských komodit z Ukrajiny. A nejsou jediní.

Na členy AGRI výboru se podobnou žádostí včera obrátilo šest největších organizací, které v EU
sdružují zemědělce a potravináře:

– COPA COGECA – Společná organizace zemědělských svazů s družstevních organizací

– AVEC – Asociace zpracovatelů drůbeže a obchodu s drůbeží v zemích EU

– CEFS – Evropská asociace výrobců cukru

– CEPM – Evropská konfederace produkce kukuřice
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– CIBE – Mezinárodní konfederace evropských pěstitelů řepy

– EUWEP – Evropská unie velkoobchodu s vejci, vaječnými výrobky, drůbeží a zvěřinou.

Ve společném dopise upozorňují členy zemědělského výboru, že „množství dovozů obilovin a olejnin
se během dvou let otevření trhu EU více než zdvojnásobila. U drůbežího masa a u vajec došlo k
šestinásobnému zvýšení dovozů. V případě cukru došlo k dvacetinásobnému zvýšení dovozů z
Ukrajiny ve srovnání s dobou před liberalizací.“ Těžce poškození dovozem medu jsou podle nich i
evropští včelaři.

Celounijní zemědělské organizace ve společném dopisu, jehož přílohou jsou oficiální statistiky,
připomínají problémy, které zemědělcům v EU způsobují poklesy výkupních cen a problémy se
skladování zemědělské produkce z členských států, vyvolané obrovskými dovozy z Ukrajiny.

Šéfové unijních zemědělských organizací europoslancům takto znovu připomněli, co jim už řekli na
jednání AGRI výboru v diskusi mezi europoslanci a zástupci vzbouřených sedláků, pořádajícími
traktorové blokády.

Zítra proběhnou ve všech členských státech EU blokády hranic, které organizují členové COPA
COGECA. Jde o solidární akci s blokádou dovozů z Ukrajiny, kterou v Polsku již téměř měsíc provádí
zemědělci spolu s autodopravci. Zemědělskou technikou budou zablokovány nejen všechny hraniční
přechody na vnější schengenské hranici EU, ale i mezi členskými státy Unie. V ČR akci pořádá
Zemědělský svaz.

Nyní je na všech europoslancích výboru AGRI, aby si vybrali stranu. Do pondělí se musí rozhodnout,
jestli pomohou zemědělcům ze zemí v nichž byli zvoleni, nebo zda se přidají na stranu tří největších
agrárních koncernů světa, které fakticky ovládají agrární zemědělskou produkci na Ukrajině.
Zemědělský výbor EP se k hlasování sejde na mimořádní schůzi 26. 2. 2024 v 19 hodin večer v
budově europarlamentu ve ve Štrasburku. Členové výboru budou muset hlasovat veřejně a po
jménech. Všichni nyní napjatě čekají na to, s kolika traktory k budově Evropského parlamentu opět
přijedou k blokádě francouzští zemědělci. Očekávány jsou i traktorové posily z Německa.
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